
MINISTERRAAD 
Nr. 3179 

ZEER GEHEIM 

Ex.nr. 

gehouden op 
aangevangen 

N?~len van de vergadering 
vrlJdag 29 maart 1963 in de Trêveszaal 
's morgens om tien uur en 's midda s ' 

voortgezet g 

Aanwezig: De minister-president De Quayen de ministers 
Van Aarts~~, Beerman, Cals, Klompé, Korthals 
Luns! Marl Jnen, De Pous, Toxopeus (bij de p~ten 
2d-2l, 3-9 en 11-20), Veldkamp (bij de punten 
2a-2f, 7, 8 en 10), Visser en Zijlstra 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Calme7er (punten 1 en 4), Van Houten (punten 
2(a tlm 2i, 3 en 4), Janssen (punt 15) De Jong 
punt 4), RooIvink (punt 12), Scholte~ (punt 

13) en Stijkel (punt 12) 

Secretaris: J.Middelburg 

1. Notulen 15 maart 1963 n.a.v. punt 17: Adviescollege zieken
huisbouw 

Minister Veldkamp herinnert eraan, dat de minister
raad van gevoelen was, dat de academische ziekenhuizen wel 
onder deze wettelijke regeling zouden moeten vallen, maar hij
meent, dat de raad overigens het wetsontwerp al heeft aanvaard. 
De minister-president stelt voor dit punt dan thans van de 
agenda af te voeren. De raad besluit aldus. Minister Klompé 
stelt de vraag of minister Veldkamp al overleg met minister 
Cals heeft gepleegd. Minister Veldkamp antwoordt, dat dit nog 
zal plaatsvinden; spreker zal het resultaat van dit overleg 
nog aan de ministerraad mededelen. 

2. Buitenlands beleid 

a. Volgende EEG-raadsvergadering 

Mïnister Luns heeft begrepen, dat de Dui~se en I~~
liaanse minister van buitenlandse zaken de besliss~ng O~,ZlJ 
de vergadering van de E3G-raad op 1 en 2 april zullen b~Jwonen 
laten afhangen van sprekers beslissing hierover. Al~ spreker 
niet gaat, zal in ieder geval staatssecretaris Van Houten aan
wezig zijn. Zijn tegenzin om naar Brussel te gaan hangt ook 
samen met de mogelijkheid, dat op voorstel van de Luxemburgse 
voorzitter Schaus een discussie zal plaats he~be~ ov~rtd:t~~~ag 
hoe een politieke samenwerking tussen de EEG- an e~'zfn van 
kan komen. Het Frans-Duitse verdrag, dat,na de afW1J g 
de voorstellen van de commissie-Fouchet ~s gesloten, zou 
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minister Schaus ~i, llen \13. -t, 'bOu.wen tot de zes EEG-landen. S k 
a?ht een b.esp,reklng ervan wel bezwaarliJ'k nu de F pre er nl t b d ranse regering 

e . ~rel lS geweest met een bijeenkomst van de VffiU-ministers 
waarblJ de Europese pOlitieke samenwerking aan de orde zou ' 
komen, akkoord te gaan. 

, Minister ])e Pous hee:f t "'.-ernc,: :-' E.Yl Î dc.~ c1 'J J Ji ~SG Dinister 
Erhard ln Brusse~ een verkla~lng zal afleggen over de houding 
van de bondsr~gerlng ten aanZlen van de Europese integratie 
welk: verklar~~g een ongelukkige werking zou kunnen hebben.' 
Het lS wens:l~Jk, dat dan van Nederlandse zijde niet wordt 
gezwegen. Minlster Luns heeft vernomen, dat minister Erhard 
zal verklaren, dat de bondsrepubliek op alle gebieden van de 
EEG zal meewerken, maar daarbij alles zal vermijden wat in 
verband met een mogeli jke toetreding van Engeland e: a. "unan
gemessen" is. Verder wor~t de gedachte verworpen, dat vijf 
EEG-landen met Engeland ln zee zouden gaan. Minister Zijlstra 
merkt op, dat zwijgen na die verklaring zou betekenen, dat 
Nederland hiermede instemt. Minister Luns antwoordt, dat als 
hij niet gaat staatssecretaris Van Houten in de EEG-raad na 
deze verklaring niet zou zwijgen. 

Minister Zijlstra merkt op, dat de kwestie van de 
Turkse associatie met de EEG aan de orde komt. ])e vorige maand 
is gevraagd of de gouverneurs van de Europese Investeringsbank 
zich over deze zaken wilden beradeno Hierover is op de confe
rentie in Baden Baden (Zie punt 2i) gesproken en spreker zal nu 
als voorzitter van de raad van gouverneurs van deze bank moeten 
mededelen wat in Baden Baden is besloten. Minister De Pous zal 
in Brussel de besprekingen van punten die betrekking hebben op 
de GATT moeten meemakeno ])e minister-president heeft begrepen, 
dat minister Luns niet aan deze bijeenkomst van de EEG-raad 
deelneemt, tenzij de ande~~ ~inisters van buit8nlar-~sB zakc~ 
wel naar Brussel komen. 

Minister Marijnen deelt mede, dat hij dezelfde dagen 
eveneens in Brussel zal zijn voor de parallel lopende vergade
ring van de EEG-raad, waaraan de landbouwmi~i~ters deelnemen-

Minister ])e Pous merkt naar aanleldlng van de moge-
lijke verklaring van Duitse zijde op, dat hij enkel~ w~ken ge
leden heeft voorgesteld, dat de Nederlandse delegatle ln Brus
sel een verklaring over het algemene Nederlandse standpunt ten 
aanzien van de ontwikkeling van de EEG zou aflegg~n, wat to~n 
door de ministerraad is verworpen o Spreker geeft ln ov~rweglng 
aan de betrokken bewindslieden over te laten hoe men zDuilC~tVan 

, t' k 't'sche zin over de se Nederlandse zi j de al of me ln rl 1 d I' 'ke 
verklaring zal uitlaten. Mïnis~er Luns zegt, datte;~de~f~dlJ 
verklaring als algemene strekklng kan heb?en, da !wijzen die 
niet de EEG wil saboteren, maar wel beslulten ~~~ ~ouden v~r
toetreding van Engeland en andere Europese ~:~ evraagd kan 
zwaren. Staatssecretaris Van Houten,me~ntDuitsegvcrklaring. 
worden wat "unangemessen", bete~en; ~n N:der1andse ministemhet 
Minister ])e Pous vraagt zlch a 0 e "I' 'k moeten maken. 
Erhard in de EEG-vergadering wel zo moel lJ 

Minister Marijnen •• ••• 
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Minister Mari jnen heeft de indruk '" 
van de verklaring, die minister E~h~~~ hl~ n~et zo ver afstaat 
van een en ander hoort de ministerraad z~ta leggen. De inhoud 
gramstijl. Wat de Amerikaanse handelsui ~~ ~~. te veel in tele-
merkt spreker op, dat de onderhand l~ r~~ lngswet betreft 
vooraf te formuleren zi 'n maa e lngen lerover moeilijk 
tie hieromtrent uitspr~e~ lat~ men kan wel de Franse delega-
de onderhan~e~ingen ?~bonden ZU~I~~e~ij~~araan de Fransen bij 

Minlster ZlJlstra is van oordeel d t d N 
deleg~t~e zich voorzichtig moet opstellen ~a :en ~er~~!~î~ndSe 
van m~nlster Erhard, aangezien wij het slagveld nu niet ku~nen 
overZlen. Een verhaal na de verklaring van Erhard zal men dus 
vaag ~nn~n houden. De gang van zaken in Engeland is zodani 
dat n7~t l~ te,v~rwachten, dat binnen twee jaar een nieuwe g, 
mogellJkheld zlch zal voordoen, dat Groot-Brittannië tot de 
EEG t?etreedt; zo gezien is het niet goed mogelijk voortdurend 
rekenlng te houden met een toekomstige toetreding van dit land 
tot.de EEG. Spreker m~ent, dat voor het ogenblik de onderhan
dellngen over de Amerlkaanse wet de grote zaak is· naarmate 
deze on~erhandelingen goed verlope:.._, vergemakkeli jkt men de 
~oetredlng van Engeland over enkele jaren. Minister De Pous 
l~ he~ met ministe~ Zijlstra eens, dat de Nederlandse delega
tle zlch na een Dultse verklaring voorzichtig moet opstellen 
en dat zij minister Erhard niet te zeer moet afstoten. Spreker 
meent, dat de Nederlandse delegatie kan worden opgedragen te 
handelen tegen de achtergrond van wat in de nota van 26 maart 
is aangegeven. Minister Zijlstra heeft deze nota zojuist ont
vangen; een conclusie zoals minister De Pous voorstelt, acht 
hij dan wel moeilijk. Minister De Pous stelt voor deze nota op 
de agenda van de volgende vergadering te plaatsen. De minister
president gaat hiermede akkoord. Hij stelt voor de beslissing 
over een reactie op de verklaring van de Duitse minister aan 
de Nederlandse delegatie te delegeren. De raad besluit aldus. 

~linister Marijnen komt op het procedurepunt van de 
interne behandeling van de zaken van de EEG, waarop hij een 
vorig maal ook al de aandacht heeft gevestigd. Met een volle 
agenda voor de ministerraad komen de besprekingen v~~ belang
rijke zaken, die in de EEG in Brussel aan de orde zlJn, onvol
doende tot hun recht. Spreker acht het beter, dat de betrokken 
ministers eerst samen de zaken bespreken, die dan daarna in de 
ministerraad komen. Hij heeft ook behoefte om regelmatig met 
de drie of vier andere betrokken ministers de zaken van de 
EEG grondig te bespreken; hij zit met een reeks vraags~!~e~. 
Minister Veldkamp stelt de vraag of het dan niet wensel~Jk ~s 
een raad voor Europese aangelegenheden in te stellen als onder
deel van de ministerraad. De minister-president vindt het b~~r 
dat eerst de vier betrokken ministers zaken betreffende de 
onderling bespreken. Dan kan altijd nog worden nagegaan o~.een 
nieuw vast college uit de ministerraad moet wo~den gevo~ , 
dat zou men dan het beste aan het volgende kab~net kunn 
overlaten. 

______________________________________________________ Minister D Pous ••• •• 
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Minister De Pous acht het 1 · 'k 
~an d~ vraagstukken waarop minister ~~~j~~n ' d~:{tt:~nb~h~eve 
c~pa~ e~entale w~rkgroep als subcommissie van de coördin~t~~= 

. mmls~le wordt lngesteld onder voorzitterscha van 
~~o~ar~s van Landbouw en Visserij. lfinister Ma~ijnene~j!~~it 
le a , maar er moet ook overleg op ministerieel niveau komen. 

2 b. Associatie met de EEG 

. ~inister De P?US meent, dat de permanente vertegen-
woordlger l~ Brussel Splerenburg gelukkig heeft gemanoeuvreerd 
~et betrekkl~g ~ot de overeenkomst met 18 Afrikaanse landen 
lnzake ~ssoclatle met de EEG. Staatssecretaris Van Houten is 
van menlng, dat Nede~land kan overgaan tot ondertekening van 
deze overeenkomst f mlts vaststaat dat ook andere Afrikaanse 
landen kunnen toetreden tot de overeenkomst minus de finan
ciële regeling, maar met de clausule inzake de relaties tot 
Oost-Dui~~lan~, die de Duitse bondsrepubliek verlangt. Van 
Franse zlJde lS thans een amendement ingediend volgens hetwelk 
de EEG-landen zullen kunnen uitmaken of een ander Afrikaans 
land tot de overeenkomst kan toetreden (het richt zich met 
name tegen de toelating van Nigeria); ~ e Nederlandse delegatie 
zal zich hiertegen moeten verzetten. Spreker wijst erop, dat 
de betekenis van Nigeria (ook voor de Nederlandse handel) even 
groot is als die van de andere 18 landen tezamen. Spreker heeft 
de ambassadeur van Nigeria bij de EEG op bezoek gehad, die erop 
aandrong, dat van Nederlandse kant een verklaring hierover 
wordt afgelegd. Minister Luns is het eens met de uiteenzetting 
van staatssecretaris Van Houten, maar het gevaar is, dat men 
van Franse zijde zal zeggen, dat Nederland weer iets heeft be
dacht om de associatie-overeenkomst niet te ondertekenen. 
Minister De Pous is het met het standpunt van staatssecretaris 
Van Houten eens. Minister Zi~lstra heeft de indruk, dat de vijf 
andere EEG-landen de overeenkomst zullen tekenen. Minister Luns 
antwoordt, dat de Italiaanse regering niet zal tekenen. Mini~
ter Zijlstra wijst erop, dat dit op andere g:onden berust; dlt 
is uitstel wegens de verkiezingen. De vraag lS nu of al dan 
niet satisfactie wordt gegeven aan de eis, dat ook de Neder-
landse delegatie zal tekenen. . 

De minister-president heeft van staatssecretarls 
Van Houten begrepen, dat deze zich tegen het Fr~nse ~endement 
wil verzetten. Minister Luns merkt op, dat de heer Splerenburg 
op hetzelfde ~tandpunt staat. Staatssecretar~~ Van Ho~~enN~er: 
wacht, dat het voor Frankrijk ook aantrek~ellJk kan ZlJ~ ~~iS
ria en Tanganyika los te weken van het Brltse Gemenebes ·c 

t d F se minister ouve 
ter Luns is voornemens nog vooraf me e ra~, taatsse-
de Murville te spreken. Spreker is.h~t zakel1J~,m~~e~ of dit 
cretaris Van Houten eens, maar polltlek we~tthb~J~ het uitblijven 
het beste is. Mïnister Zijlstra verwacht, a 1 

. . . 
van de verk1ar1 ng.···· 


